
على جنتى: 

الان به همان اشکنه برگشته اند
 مشکل روحانى و دولتش این بود که رسانه نداشت

على جنتى، وزیر پیشین فرهنگ و ارشاد اسلامى با انتقاد 
از رفتارهاى متناقض برخى در مقابل دولت روحانى و رئیسى 
گفت: خیلى از کارهایى که در دولت آقاى روحانى و دولت 
تدبیر و امید حرام بود الان حلال شده است. بخشهایى از 

گفت وگوى جنتى را در ادامه بخوانید:
 رسانه ملى خودمان را نگاه کنید در دولت تدبیر و امید صدا 
و سیما اصلا اپوزیسیون دولت روحانى بود. یا امروز ببینید 
که برخى چگونه برخورد مى کنند. مى گویند براى ما مهم 
انقلاب است حالا اگر گرانى هست باید تحمل کنیم و هزار 
روایت هم در توجیه صبر در برابر فقر و گرسنگى مى آورند.
  این نگاه دوگانه هم در مورد رسانه ها وجود دارد هم در 
مورد دولتمردان و هم در مورد جریانات سیاسى. یعنى اگر 
یک جریان سیاسى یا رسانه اى ببیند جریان موافق خودش 
روى کار آمده طبیعتا هر کار کوچکى که انجام مى دهد 
اینها شروع به بزرگ کردن و دستاورد سازى مى کنند ولى 
اگر جریان مقابل آنان هم رسانه ها، هم جریانات سیاسى 
و هم بعضى از شخصیت ها که نگاه هاى افراط گرایانه، به 

سمت تخریب مى روند.
  شما مى بینید که خیلى از کارهایى که در دولت آقاى 
روحانى و دولت تدبیر و امید حرام بود الان حلال شده 
است. رسانه ملى خودمان را نگاه کنید در دولت تدبیر و 
امید صداوسیما اصلا اپوزیسیون دولت روحانى بود، برنامه 
8و30 را که هر شب نگاه مى کردید و سایر برنامه هاى 

تولیدى عموما در جهت تخریب دولت بود.
  مشکل آقاى روحانى و دولت وى این بود که رسانه نداشت. 
یک رسانه ملى در اختیارش نبود. رسانه ملى طبق قانون 
اساسى باید زیرنظر سه قوه اداره شود. من در یک دوره 
سه ساله که نماینده رئیس جمهور در شوراى نظارت 
صداوسیما بودم، هیچگاه نتوانستم در این روند نادرست 

تاثیرگذار باشم. 
  روزنامه ها را ببینید، روزنامه هاى وابسته به هر دو جریان 
سیاسى معمولا همین طورند که اگر جریانى را قبول داشته 
باشند، هرکار منفى هم بکند چشم پوشى مى کنند یا 
سعى مى کنند کارهاى مثبت کوچک را هم بزرگ جلوه 
دهند و اگر با آن مخالف باشند، هر اقدام مثبتى را که 
انجام مى دهد به نوعى از کنارش عبور مى کنند و یا آن را 

تخریب مى کنند.
  امام جمعه مشهد در زمان آقاى احمدى نژاد مى گفت 
حالا گرانى هست خب اشکنه بخورید. الان دوباره به همان 
اشکنه برگشته اند. شما یادتان هست که در در دوره دولت 
دوازدهم عده اى از روحانیون از قم پیاده به سمت تهران 
آمده بودند تا به برخى از سیاست هاى دولت روحانى 

اعتراض کنند.
  الان آن راهپیمایان کجا هستند تا 120 کیلومتر پیاده به 
سمت تهران بیایند؟ اینگونه برخوردهاى دوگانه از جمله 
مشکلات اساسى کشور ماست. متاسفانه ما خارج از دایره 
انصاف و واقع بینى با مسائل برخورد مى کنیم و همدیگر را 
تخریب مى کنیم. نتیجه اش صدمه دیدن کل کشور، نظام 

و مردم است.
زمانى ما مى گفتیم که روحانیت ما باید پیرو تفکر شهید 
مطهرى باشند، الان به طیفى از روحانیت و ائمه جمعه 
رسیدیم که بیشتر بازنمایى تفکر آیت ا... مصباح هستند؟ در 
بین روحانیت حوزه هاى علمیه، تفکر آقاى مصباح چندان 
جایگاهى ندارد. ایشان در بین اقلیتى از روحانیت نفوذ دارد. 
ولى نکته مهم این است که اینها صدایشان خیلى بلند است. 
اکنون بسیارى از مناصب حساس را در اختیار گرفته اند. 
حتى افرادى از این تفکر که به مجلس آمده اند، یعنى جبهه 
پایدارى در مجلس قبلى و مجلس فعلى چه تعداد هستند؟ 
اینها اقلیتى هستند یا در دولت هم وزرایى که هستند اصولگرا 
هستند ولى عضو جبهه پایدارى نیستند و تفکر آقاى مصباح 

را به آن معنا قبول ندارند. 

آرمان ملى – مطهره شفیعى: «احمدى نژاد شبیه من است» 
ضرغامى این جمله را به کنایه گفته بود اما مرور زمان نشان داد چندان 
هم بیر اه نگفته است. عزت ا... ضرغامى پس از خروج از صداوسیما 
تغییر کرد، ضرغامى امروز نسبتى با ضرغامى در جایگاه رئیس 
صداوسیما ندارد. آنچه او پس از خروج از صداوسیما انجام مى دهد، 

یادآور برخى اقدامات محمود احمدى نژاد است!

  ضرغامى در مسیر احمدى نژاد 
ضرغامى مانند احمدى نژاد تمایل زیادى به دیده شدن دارد و 
اقداماتى انجام مى دهد که قابل تامل است، مانند اظهارت اخیرش 
مبنى بر اینکه «رونالدو اینجا اگر خواست با زن و بچه اش تماس بگیرد 
مى تواند بله و ایتا نصب کند. عده اى فکر مى کنند ما سیم  کارت بدون 
فیلتر در جیب مان داریم و به همه دوست و رفقایمان یکى مى دهیم.» 
این موضوع ارتباطى با حوزه مسئولیت او یعنى سازمان میراث 
فرهنگى و گردشگرى ندارد مانند احمدى نژاد که رئیس جمهور 
بود و دراردوى تیم ملى گفت: «به اردوى تیم ملى آمدیم تا نظرات 
خود را بدهیم و کمک کنیم جوانان کشورمان شایستگى هاى خود 
را نشان دهند.» او عضو تیم فوتبال دانشگاه علم و صنعت بود و اطلاع 
کاملى از بازى هاى ملى ندارد اما خود را صاحب نظر مى داند. همین 
بى اطلاعى و البته اعتماد به نفسش بود که چالشى را با على دایى 
رقم زد. 20 آذر سال 1400 سخنگوى سابق سازمان تربیت بدنى 
به صورت رسمى اعلام کرد که «برکنارى على دایى از سرمربیگرى 
تیم ملى ایران در فروردین 1388 و بعد از باخت به عربستان با دستور 
نهاد ریاست جمهورى بوده است.» اکنون هم ضرغامى براى تماس 
رونالدو با خانواده اش که در حوزه وزارت ارتباطات است، تعیین 

تکلیف مى کند!

   فیلترینگ سوژه دو حاشیه ساز
البته نخستین بار نبود که ضرغامى درباره فیلترینگ صحبت کرده 
است. او بار دیگر مواضعى شبیه احمدى نژاد داشت. احمدى نژاد در 
انتقاد به فیلترینگ گفته بود: «من به شما بگویم که این طرح ها 
شکست خورده است. مگر مى توانید با 80 میلیون جمعیت مقابله 
کنید؟ این همه فیلتر کردید چه شد؟ خودتان از فیلترشکن استفاده 
مى کنید و به فضاهایى مى روید که خودتان فیلتر کرده اید! خنده دار 
است. آینده این خواهد شد.» ضرغامى هم چندى بعد از اینکه از 
اعطاى سیم کارت بدون فیلتر به گردشگران خارجى خبر داده بود، در 
حاشیه یکى از جلسات هیات دولت در اظهارنظرى عجیب اظهارکرد: 
«توریست خارجى باید به واتساپ دسترسى داشته باشد که اگر در 

ایران دستگیر شد، بتواند به خانواده اش خبر بدهد!»

   موضع مشترك درباره حجاب
یا در مورد حجاب مواضع آنها یکسان است. در اذهان هست 
که احمدى نژاد گفته بود: «واقعا مشکل مردم ما الان شکل موى 
بچه هاى ماست؟! خوب بچه ها دوست دارند مویشان را هر جورى که 
دلشان مى خواهد بگذارند! به من و تو چه ربطى دارد؟!» ضرغامى هم 
مى گوید: «برخى روش هاى ما (درباره قانون حجاب) غلط است، ولى 
ما را مى ترسانند که اگر از حد فعلى عقب بروید، نظام با خطر جدى 

مواجه مى شود.»

   در موسیقى هم مثل هم هستند
 نکته جالب دیگر مواضع مشابه آنها در مورد موسیقى است. نگاه 
احمدى نژاد نسبت به موسیقى فراخ بود و خط قرمزى نمى شناخت 
چنانکه گفته بود: «ما در دوران نوجوانى و جوانى، گرایش مان بیشتر 
به سمت موسیقى هاى نسبتا اعتراضى بود. مثلا بلبل شوریده ز کنج 
قفس درآ، نغمه آزادى نوع بشر سرا براى ما خیلى جالب بود. یا مثلا 
داریوش، ستار... اینها در دوره ما بودند و در دوران نوجوانى و جوانى 
براى ما جاذبه داشتند. البته هنرمندان زیاد بودند، بنان، گلپا، ایرج، 
خانم ها بودند، آقاسى بود. اینها سبک هاى مختلف مى خواندند، مردم 
هم گرایش هاى متفاوت داشتند و استفاده مى کردند منتها ما در آن 
دوره داریوش و ستار را بیشتر گوش مى کردیم.» ضرغامى هم چندى 
پیش نوشت: «دو گروه با برگزارى «کنسرت» مخالفند. گروهى که 
کلا شادى جمعى و موسیقى را ابتذال مى دانند و با نام «دین» آن 
را برنمى تابند و گروه دیگرى که کلا شادى مردم را مغایر با راهبرد 
سیاسى خود مى دانند و دنبال برهم زدن تجمع هاى شادى آفرین 

هستند. مردم هر دو گروه را پس زده اند.»
 تنها گمانه اى که مى توان درباره رفتارهاى او  مطرح کرد، برنامه اش 
براى جلوس بر یک کرسى مشخص در آینده است. جایگاهى مانند 

ریاست جمهورى یا حتى ریاست مجلس سیزدهم!

   تلاش براى تبدیل به روساى قبلى
ضرغامى مى خواهد پیشرفت کند و آینده اى مشابه سایر روساى 
صداوسیما داشته باشد اما لاریجانى آخرین رئیسى در جام جم بود که 
پس از خروج از آن به مناصب مهمى رسید. على لاریجانى از 24 بهمن 
1372 تا 3 خرداد 83 رئیس صداوسیما بود که پس از آن به ریاست 
مجلس رسید. محمد هاشمى هم قبل از او رئیس سازمان صداوسیما 
بود که پس از آن به عضویت مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
سرپرستى نهاد ریاست جمهورى، معاونت امور اجرایى رئیس جمهور 
و... درآمد. محمدجواد لاریجانى 30 تیر 62 تا اول مرداد همان سال 
عضو شوراى سرپرستى صداوسیما بود که پس از آن نماینده مجلس، 
معاون امور بین الملل رئیس قوه قضائیه و دبیر ستاد حقوق بشر 
شد. عبدا... نورى از 16 آبان 1359 تا پاییز همان سال سرپرست 
صداوسیما بود که پس از آن برکرسى نماینده ولى فقیه در جهاد 
سازندگى، نماینده مجلس، وزیر کشور، معاون رئیس جمهورى، رئیس 
شوراى شهر تهران و.. نشست. ضرغامى اما در نهایت به وزارت میراث 
فرهنگى و گردشگرى دولت  سیزدهم رسید و در آنجا هم مواضعى 
دارد که بعضا متفاوت با رئیس دولت است. او خواهان جایگاهى بیش 
از وزارت است و هنوز باید منتظر اظهارات حاشیه ساز او باشیم تا یا 

ضرغامى به سمت مورد نظرش برسد یا خسته شود. 
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سخنگوى دولت:

دولت حامى شفافیت است

سخنگوى دولت درباره رویکرد دولت در زمینه طرح 
شفافیت گفت: ما همان طور که در عمل نشان دادیم در مسیر 
شفافیت و مبارزه با فساد پیشگام هستیم. در همین دو سال 
مردم اقدامات مهم و شفافیت زاى دولت در حوزه هاى مختلف 
از جمله در انتشار برنامه چهار ساله دولت با عنوان سند 
تحول، شفافیت کامل در روند صدور مجوزهاى کسب و کار، 
انتشار فهرست و میزان بدهى بدهکاران کلان بانکى، انتشار 
صورت هاى مالى شرکت هاى دولتى و اجراى شفاف طرح 
مولدسازى دارایى هاى دولت را شاهد بوده اند. على بهادرى 
جهرمى یادآور شد: دولت سیزدهم سال گذشته مهم ترین 
اقدام اقتصادى و معیشتى که با زندگى مردم سروکار داشته 
یعنى طرح مردمى سازى یارانه ها را با جزئیات پیش از اجرا 
با مردم مطرح کرد. تمام مصوبات دولت نیز روى سامانه 
اینترنتى قوانین و مقررات منتشر مى شود و نسخه اى از آن نیز 
براى روزنامه رسمى و دستگاه هاى مختلف ارسال مى شود و 
مرتبا گزارش آن را به مردم عزیز اعلام مى کنیم. دبیر هیات 
دولت تاکید کرد: همه اینها نشان مى دهد این دولت نه تنها در 
عمل از شفافیت استقبال مى کند بلکه حامى ایجاد شفافیت 

نیز هست و خواهد بود. 

خبـــــر

ذره بین

عزت ا... ضرغامى در مسیر مرد نارمک نشین قدم مى زند

﹞︀ره 2 ︑﹢﹜︡ ا﹞︡ی ﹡︥اد︫ 
   روساى صداوسیما پس از خروج از جام جم به کجا رسیدند؟

آرمان ملى- حمید شجاعى: بیان مشکلات مردم زمان 
مشخصى نمى شناسد و مسئولان در هر جایگاهى که باشند باید به 
مشکلات مردم ورود کرده و درصدد حل و فصل آن برآیند. اینکه 
در موعد انتخابات یا... مردم عزیز شوند و مطالبات و مشکلاتشان 
آن هم صرفا در حد سخنرانى مدنظر قرار گیرد چندان مطلوب و 
مطابق میل جامعه نیست. چه اینکه از همین شش ماه مانده تا 
انتخابات رویکرد مردم نسبت به انتخابات اسفند مشخص است 
و اگر نباشد تغییرى محسوس در جهت رضایتمندى جامعه با 
کاهش حضور مردم در انتخابات روبه رو خواهیم بود. لذا به نظر 
مى رسد صحبت از راهکارهاى افزایش مشارکت و اینکه باید مردم 
از تصمیمات اتخاذ شده منتفع شوند که صرفا در جهت ترغیب 
مردم براى حضور در انتخابات گفته مى شود و کارکرد دیگرى 
ندارد. قدر مسلم عملکرد مسئولان در حوزه هاى مختلف مرتبط با 

مشکلات جامعه بیانگر این موضوع است. 

   انتخابات و سخن از مردم 
انتخابات مجلس دوازدهم باعث شده تا جریانات مختلف 
سیاسى و حتى ساکنان پاستور و بهارستان نشینان نیز در 
عملکردها، رویکردها، اقدامات و اظهارات خود نیم نگاهى به 
بحث انتخابات و لزوم حمایت از جانب مردم داشته باشند. چه 
اینکه قریب به شش ماه مانده به برگزارى انتخابات در اظهارات 
برخى مسئولان بیش از پیش سخن از مردم، نفع مردم، مشکلات 
مردم و... مطرح مى شود. مسائلى که همواره در حد شعار و 
حرف باقى مى ماند و هیچگاه جنبه عملیاتى به خود نمى گیرد. 
اینکه مردم سال هاست در حوزه هاى مختلف از جمله در حوزه 
اقتصادى و معیشتى با مشکلات و مضیقه هایى مواجه هستند، 
اما همیشه به جاى اقدام و عمل از سوى مسئولان صرفا وعده و 
شعار شنیده اند باعث شده که اگر هم برخى از مسئولان به صدق 
و راستى به مردم وعده حل مشکلى را دهند دیگر نتوانند باور 
و اعتماد مردم را بازیابند. چرا که  بخشى از مردم اعتماد خود را 
نسبت به عملکردهاى برخى مسئولان از دست داده اند. چه اینکه 
به قرائت عده اى حتى اظهارات برخى مسئولان در خفا و آشکار نیز 
با هم تفاوت و تناقض دارد. قدر مسلم دولتى ها درصدند تا مجلسى 

همراه و همسو با خود تشکیل دهند و حضور مردم را نیز براى 
این مى خواهند که نمایندگان همراه آنها را به مجلس بفرستند. 
مجلسى ها نیز درصددند تا حدالامکان در انتخابات آینده حاضر 
و مجددا راى مردم را براى حضور در مجلس دوازدهم اخذ کنند. 
نگاهى به اظهارات اخیر محمد باقر قالیباف، رئیس مجلس آن هم 
شش ماه مانده به انتخابات مؤید این مساله است. وى اخیرا گفته 
است: «ما به عنوان دولتمردان و نخبگان اولین تصمیم مان این 
باشد که انتفاع اصلى را باید مردم ببرند نه دولت ها. متاسفانه اجازه 
نمى دهیم مردم با ظرفیت شان پاى کار بیایند تا بتوانیم مسائل را 
حل کنیم، لذا با انبوهى از مشکلات مواجه مى شویم و حتى در 
این شرایط نیز بر حل یک مساله مشخص تمرکز نمى کنیم، زیرا 
به دنبال حل مشکلات به روش مساله محورى نیستیم.» به نظر 
مى رسد که جداى از نگرش هاى مختلف مشکل مشترك همه 
جریانات، مجلسى ها و دولت بحث مشارکت مردم باشد که به 

انحاى مختلف از مردم مى گویند.

   از فعالیت اصلاح طلبان استقبال مى کنم 
یک فعال سیاسى اصولگرا در خصوص انتخابات پیش رو بیان 
کرد: باید تاکید کنم که مشارکت در انتخابات مجلس اهمیت 
بالایى دارد. ما همواره عنوان کرده ایم که حضور پاى صندوق هاى 
راى، نشان از حضور مردم در مشارکت با نظام و حاکمیت دارد. 
بنابراین دشمن و نیروهاى داخلى و خارجى این موضوع را دنبال 
مى کنند و در هر صورت، باید تلاش کنیم مشارکت افزایش پیدا 
کند. محمدرضا باهنر در خصوص ترکیب مجلس آینده اظهار 
داشت: البته شاید دوستان اصولگراى ما، این صحبت را چندان 
نپسندند اما تجربه من نشان مى دهد که اگر در مجلس، یک 
فراکسیون «اقلیت قدرتمند» در مقابل فراکسیون اکثریت شکل 
بگیرد، فراکسیون اکثریت بهتر مى تواند کار کند. وى گفت: حتى 
اگر اصولگرایان هم مى خواهند در مجلس بعدى حاکم باشند و کار 
کنند، براى آن ها بهتر است که یک فراکسیون اقلیت قدرتمند 
اصلاح طلب در مجلس حضور داشته باشد. وى در مورد عدم پیش 
ثبت نام على لایجانى عنوان کرد: البته نمى خواهم از طرف آقاى 
لاریجانى این صحبت را بیان کنم اما شاید حس او این بود که اگر 

مجددا ثبت نام کند، این حرکت، بوى نوعى قدرت طلبى به مشام 
مردم مى رساند و مردم با خودشان خواهند گفت که لاریجانى با 
وجود سه دوره ریاست بر مجلس، دوباره براى مجلس اقدام کرده 
است. من احساس کردم آقاى لاریجانى براى اینکه خود را از این 
تهمت کنار بکشد و بگوید که وظیفه او خدمت بوده و خدمت خود 
را نیز انجام داده، دیگر ثبت نام نکرد. رئیس جبهه پیروان خط امام 
و رهبرى در خصوص چگونگى تشکیل فراکسیون اقلیت قدرتمند 
بیان کرد: من اطلاع دارم که تعدادى از اصلاح طلبان مشهور کشور، 
باورشان این است که اگر بخواهند به قدرت برگردند، باید در 
انتخابات شرکت کنند. باید به «اصلاح طلبان خوش خیم» و سایر 
کسانى که حاضرند در چارچوب نظام کار کنند، میدان داد و از آن ها 
دعوت  کرد. وى در مورد ائتلاف اصلاح طلبان با روحانى و لاریجانى 
اظهار کرد: جریانات سیاسى در کشور ما براى انتخابات معمولا 
دوجناحى هستند؛ از دولت آقاى روحانى به بعد، یک جریان سوم 
به نام «اعتدال» شکل گرفت. البته حزب اعتدال و توسعه و حتى 
تیپ هایى مثل بچه هاى کارگزاران، تا جایى که اطلاع دارم فعال 
هستند و دارند کار مى کنند. اگر اینها به همین ترتیب کار کنند 
و فعال شوند و بتوانند لیست خوبى براى تهران و سایر شهرهاى 
بزرگ بدهند، من استقبال مى کنم. نماینده ادوار مجلس در 
خصوص اشتراك میان اصلاح طلبان با اعتدالیون و اصولگرایانِ 
میانه رو تصریح کرد: اینها فقط مى توانند در یک نقطه با یکدیگر 
اشتراك داشته باشند، اینکه افراد خیلى تند و تیز به مجلس راه پیدا 
نکنند؛ در غیر این صورت، من هیچ گاه نمى توانم تصور  کنم که آقاى 
لاریجانى بتواند با تفکر اصلاح طلبى همراه و هماهنگ شود. باهنر 
در خصوص انتخابات خبرگان و نقش آفرینى روحانى و سیدحسن 
خمینى تاکید کرد: اگر آقاى سیدحسن خمینى به انتخابات بیاید 
و در انتخابات بماند، قاعدتا لیستى بیرون خواهد آمد که نماد آن 
لیست، سیدحسن خمینى مى شود و طبیعى است که در آن 
لیست، آقاى روحانى هم خواهد بود. از طرفى بعید هم مى دانم که 
میان این لیست با لیست جامعه روحانیت مبارز و جامعه مدرسین، 
اختلاف نفرات بیشتر از 10 نفر شود؛ اختلاف نفرات حداکثر 4 یا 
5 نفر خواهد شد. در انتخابات خبرگان حتما شاهد رقابت خواهیم 
بود، اما این رقابت، به اصطلاح خیلى جدى و خون آلود نخواهد بود. 

«آرمان ملى» رابطه مردم و انتخابات مجلس دوازدهم را بررسى مى کند؛

به نام مردم؛ به کام سیاسیون 
      محمدرضا باهنر:  بالارفتن مشارکت مهم تر از نوع انتخاب است

چگونگى اجراى توافق تبادل 
زندانیان میان ایران و آمریکا 
تبادل زندانیان دو تابعیتى 

امروزانجام مى شود؟
به گزارش ایسنا و به نقل از شبکه بلومبرگ، 
منابع مطلع مدعى شدند که آمریکا و ایران قرار 
است دوشنبه تبادل زندانیان را طبق توافقى 
انجام بدهند. این منابع مطلع که مى خواستند 
نامشان فاش نشود، گفتند که تاریخ دقیق این 
تبادل هنوز مشخص نشده است اما احتمالا 
18 سپتامبر (27 شهریور)، یک روز پیش از 
گردهم آیى رهبران جهان در نیویورك براى 
شرکت در نشست مجمع عمومى سازمان ملل 
خواهد بود. شامگاه پنجشنبه نوزدهم مردادماه 
روزنامه نیویورك تایمز از توافق میان ایران و 
آمریکا بر سر تبادل زندانیان خبر داد و نوشت: 
پنج جاسوس آمریکایى در ازاى آزادى چند 
زندانى ایرانى و دسترسى تهران به 6 میلیارد دلار 
منابع بلوکه شده خود در کره جنوبى، اجازه ترك 
ایران را پیدا خواهند کرد. ایسنا نوشت: در اولین 
قدم این توافق، ایران پنج ایرانى- آمریکایى را از 
زندان آزاد و آن ها را در حبس خانگى نگه  داشته 
و آمریکا نیز فرآیند انتقال منابع مالى ایران را آغاز 
کرده است. سیامک نمازى، مراد طاهباز و عماد 
شرقى که به جرم جاسوسى در زندان بودند و 
بخشى از حبس 10 ساله خود را گذرانده اند و 2

زندانى دیگر که نام آن ها اعلام نشده و به گفته یک 
منبع آگاه ایرانى این اقدام در حال نهایى شدن 
است و ممکن است اسامى اعلام شود، قرار است با 
پنج ایرانى که به ادعاى دورزدن تحریم هاى ایران 
در آمریکا در زندان هستند، مبادله شوند. طبق 
اطلاعات دریافتى و پس از موافقت واشنگتن 
با شروط جمهورى اسلامى ایران، پس از احراز 
انتقال منابع مالى ایران به قطر توسط بانک 
مرکزى ایران، فرآیند تبادل زندانیان آغاز مى شود 
و محل تبادل هم دوحه، پایتخت قطر خواهد بود. 
به همین منظور و طبق توافقات صورت گرفته 6

حساب  بانکى براى 6 بانک  ایرانى که دسترسى 
به سوئیفت داشتند، افتتاح شده و واریز در این 
حساب ها انجام خواهد شد. پس از واریز منابع 
مالى ایران به این حساب ها در 2 بانک قطرى، 
بانک مرکزى قطر به تهران اعلام مى کند که این 
منابع قابل استفاده است. پس از پاسخ کتبى، 

اقدامات دیگر توافق انجام خواهد شد.
   بانک مرکزى قطر

شیخ محمد بن عبدالرحمن آل ثانى، وزیر 
امور خارجه قطر در رایزنى تلفنى روز پنجشنبه 
با «حسین امیرعبداللهیان» وزیر امور خارجه 
جمهورى اسلامى ایران، با ابراز خرسندى 
از روند تحولات شکل گرفته و پیشرفت هاى 
انجام شده در زمینه برخى موضوعات مرتبط 
با ایران و طرف هاى ثالث، از نهایى شدن و اتمام 
کلیه روندهاى مرتبط با انتقال اموال ایران به 
بانک هاى قطرى خبر داد. شامگاه سه شنبه 
خبرگزارى آسوشیتدپرس خبر داد «دولت 
بایدن با ارائه معافیت تحریمى براى بانک هاى 
بین المللى به منظور انتقال 6 میلیارد دلار از 
دارایى هاى مسدودشده ایران از کره جنوبى به 
قطر بدون واهمه از تحریم هاى آمریکا، راه را 
براى آزادى پنج زندانى آمریکایى که در ایران 
زندانى بودند، هموار کرد.» طبق اعلام وزیر 
امور خارجه آمریکا، این معافیت تحریمى 
شامل بانک ها و موسسات مالى در کره جنوبى، 
آلمان، ایرلند، قطر و سوئیس مى شود. روز 
جمعه وزیر امور خارجه ایران خبر داد که 
هفته آینده 6 میلیارد یورو دارایى هاى مسدود 
شده ایران در کره جنوبى، وارد 2 بانک در 
حساب هاى مورد درخواست بانک مرکزى 
ایران مى شود. امیرعبداللهیان همچنین خبر 
داد این 6 میلیارد یورو با استفاده از سوئیفت 
و در فضاى رسمى مبادلات بانکى بین المللى 
منتقل شده و در چارچوب توافق انجام شده این 
پول بر اساس نیازهاى ایران هزینه مى شود. این 
منابع مالى براى مصارف بشردوستانه از جمله 
دارو و همچنین کالاهاى غیرتحریمى استفاده 
مى شود. طبق اطلاعات به دست آمده، عمده 
خرید ایران از اروپا خواهد بود و اروپا هم براى 
تعامل با ایران اعلام آمادگى کرده است. هیچ 
محدودیتى براى خرید نیز در کار نخواهد بود. 
روند شکایت تهران از کره جنوبى هم به دلیل 
مسدودکردن منابع مالى ایران در سه بانک 
این کشور به بهانه تحریم هاى آمریکا همچنان 
پابرجاست و سئول  ممکن است با خسارت 700

تا 800 میلیون یورویى مواجه شود. 
    در مراحل نهایى اجراى توافقیم

21 شهریور هم حمیدرضا دهقانى، سفیر 
ایران در قطر اعلام کرد: تهران و واشنگتن در 
مراحل نهایى اجراى توافق تبادل زندانیان 

هستند.
   آزادى 5 زندانى ایرانى

21 شهربور هم نمایندگى ایران در سازمان 
ملل متحد، موضوع آزادى پنج زندانى ایرانى 
را که به اتهام غیرقانونى دورزدن تحریم هاى 
آمریکا بازداشت هستند، در قبال آزادى پنج 
زندانى آمریکایى تایید و اسامى آنان را اعلام کرد. 
به گزارش «تسنیم»، نمایندگى ایران در سازمان 
ملل متحد روز سه شنبه اعلام کرد که در توافق 
تبادل زندانیان، به زودى این پنج زندانى ایرانى 
نیز آزاد خواهند شد که برخى از آنان در آمریکا 
مى مانند و برخى نیز به ایران بازخواهند گشت. بر 
اساس اعلام نمایندگى ایران در سازمان ملل این 
پنج نفر عبارتنداز: مهرداد معین انصارى، کامبیز 
عطار کاشانى، رضا سرهنگ پور کفرانى، امین 

برخى در قدرت حسن زاده، کاوه لطف ا... افراسیابى.
سواد کافى ندارند

مهارت در کار مهم ترین عامل پیشرفت کشور است. یک 
نماینده مجلس گفت: برخى در قدرت سواد کافى ندارند، اما 
مسئولیت زیادى دارند. این افراد براى فهم مسائل اجتماعى، 
سیاسى و فرهنگى و فهم انسان امروز، تربیت نشده اند. 
بنابراین وجود عناصر ضعیف در مدیریت، مشکل جدى و 
اساسى ماست. مسأله دوم اینکه آرشیو مراکزى مثل وزارت 
کشور و وزارتخانه هایى مثل فرهنگ و ارشاد اسلامى منقضى 
شده است. جهانبخش محبى نیا اظهار داشت: اقوام و بانوان در 
سیطره کلى باید در مسائل اجتماعى، سیاسى، فرهنگى، سوار 
بر مرکب قدرت باشند و از خودمان خساست نشان ندهیم. 
زن و قومیت در این امر مشترك هستند که مى خواهند دیده 
شوند و دیده شدن در رفتار بین المللى شهروند کاملا مشاهده 

مى شود. 

باز هم واکنش 
دولتى به آمارهاى 

نوبخت

نوبخت چند زمانى است که به ارائه آمارهایى مى پردازد که 
دولتیان مخالف آن هستند. دبیر شوراى اطلاع رسانى دولت 
به آمارهاى ارائه شده از رشد اقتصادى، کاهش تورم و ایجاد 
اشتغال دولت روحانى از سوى رئیس اسبق سازمان برنامه و 
بودجه واکنش نشان داد. احسان صالحى در صفحه شخصى 
خود در  توئیتر در واکنش به توئیت محمدباقر نوبخت که 
«کمترین نرخ تورم و بالاترین رشد اقتصادى 20 سال گذشته» 
را مربوط به سال  1395 اعلام کرده است، نوشت: «رئیس اسبق 
برنامه و کاندیداى فعلى مجلس، از سال 95 گزارش مى دهد که 
رشد اقتصادى 12.5 درصد مرهون فروش نفت در اولین سال 
برجامِ لرزان بود (بدون نفت 3درصد) و تورم مصنوعى پایین 
هم محصول رکود و تزریق میلیاردها دلار درآمد نفتى به بازار 

و سرکوب نرخ ارز به هواى انتخابات 96. فردا فداى امروز!» 

دولت حامى شفافیت است

مهارت در کار مهم ترین عامل پیشرفت کشور است. یک 
نماینده مجلس گفت: برخى در قدرت سواد کافى ندارند، اما 
مسئولیت زیادى دارند. این افراد براى فهم مسائل اجتماعى، 
سیاسى و فرهنگى و فهم انسان امروز، تربیت نشده اند. 

نوبخت چند زمانى است که به ارائه آمارهایى مى پردازد که 
دولتیان مخالف آن هستند. دبیر شوراى اطلاع رسانى دولت 
به آمارهاى ارائه شده از رشد اقتصادى، کاهش تورم و ایجاد 
اشتغال دولت روحانى از سوى رئیس اسبق سازمان برنامه و 


